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 دوليال لمانيالب  للاتحاد الأخيرة المتخصصة الاجتماعات عن تقارير
 

  

  الشباب للبلمانيين الخامس العالمي المؤتمر(j) ي( )
 2018 كانون الأول/ ديسمب 15 - 14 ،(أذربيجان) باكو

 الدولي تحاد البرلمانيعقدت الجمعية الوطنية لأذربيجان والا ،2018ديسمبر الأول/  كانون  15و 14في 
ت . جمعل القادمةالأجيا صالحمحماية و  ،تعزيز الاستدامةالمؤتمر العالمي الخامس للبرلمانيين الشباب بشأن 

 ،عام 38أعمارهم توسط دولة. كان م 43من  ،من بينهم نساء ئةالمبا 36 ،الشباب يينمن البرلمان 130
شارك  اع الخاص. كماة والقطكاديميإلى ممثلين من المنظمات الدولية والشبابية والأوساط الأ واانضمقد  وكانوا

 مسؤولون حكوميون حاليون وسابقون.
 

ير القااارارات تأثااا ر إلىعلااال التطلاااا إلى ممارساااة السياساااة بشاااكل ظتلااا  مااان  ااالال النظااا مرتكااازا  كاااان الماااؤتمر 
اااو السياساااية بعاااد سااابعة أجياااال مااان ا ن.   هلاك والإنتاااا والاسااات ،ةحماياااة البي ااا ز علااال ثلاثاااة مواعااايا  رعياااة رك 

 من  لال التعليم والعمل. الشبابتمكين و  ،المستدام
 

ااالمناا..  وتغااير   بي اةالمايااة عنادما يتعلاالأ الأمار ح ولى  وقاات الكالام قااد  الشاباب أن   البرلمااانيونأعلان  ا علاال دو وأك 
لالتزاماات ا كومات عللالح ساءلةمتنفيذ اتفاق باريس من  لال التشريعات ومن  لال  الحاجة الملحة لدعم

 .التي تعهدت بها
 

ات شملات التشاريعد قا الاتيو  ،كالإنتاا  والاساتهلا كما ناقشوا الحلول المبتكار  لتقادنم ذااذ  أكثار مساؤولية مان
لمااار  لاساااتخدام كية ذات االماااوارد والقضااااء علااال اساااتخدام الماااواد البلاساااتي للتخفيااا  مااان الإ اااراط في اساااتغلال

 نوع البيولوجي.ية والماء والتوحماية الحيا  البر  الطاقةاستهلاك تدابير لخفض اقتراح أيضا   كما ت  .  واحد 
 

للاتحاد البلماني الدولي 140الجمعية العامّة الـ   
2019نيسان/ أبريل  10 – 6الدوحة )قطر(   

CL/204/7(j)-R.1  
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 المجلس الحاكم
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 ا  مقترحاكاان ماا  ك    المساتقبل.وظاائل تهناسبملجميا و لالتعليم إتاحة إلى  أيضا   الشباب البرلمانيونكما دعا 
ل المهااااااارات كااااااذل  علااااااو  ،التركيااااااز الأكاااااابر علاااااال التعلاااااايم في العلااااااوم والتكنولوجيااااااا وا ندسااااااة والر عاااااايات

  مثل العمل الجماعي والإبداع والتفكير الإبداعي. ،الشخصية
 

تقنيااات ال تطااوير ل  حاا الشااباب علاال أن   البرلمااانيونوا االأ  ،علاال مسااتقبل العماال جااراء مااداولاتماان  االال إ
في  متقاد  لحسابان الالأ اذ في اركاة. مان الأ ضال في الحأكابر  فاة بال بسابا يكان بسابا الخاو  لم  سرعةب

يااة ات التكنولوجضاال للاهاهاامراقبااة أ الشااباب  البرلمااانيوناقااترح  ،مجااالات مثاال الااذكاء الا ااطناعي والأتمتااة
  التدريا مدى الحيا . من قبل البرلمانات ودعم

 

 اتخااذفي عملياات  همصاالحوم حقوق الأجيال القادمةإدما  الشباب علل الحاجة إلى  البرلمانيوند كما شد  
ر لاسااتمرالا و دعااو  ،لمساتقبلااللجاان البرلمانيااة بشاأن المسااتقبل ومفوعاي جياال  مثاال ،أشااادوا يليااتو القارار. 

  .دعيمهاوت ئهاإنشافي 
 

 مشااااركة الشاااباب في حااول 2018لعاااام ة لإطااالاق تقرياار الاتحااااد البرلماااني الااادولي كمنص ااا  هعملااماان  ااالال 
صاول الحفي ر  كاان لاول مبتكاح في لشاباب للمساا ةأماام اأ ضال طريقاة  د الماؤتمر أن  أك ا ،البرلمانات الوطنية

لتمثياال باا  هاادالأ دواي ااا إلى تمثياال أكاابر للشااباب وأو دعاا قااد  لااذل و علاال مقعااد علاال طاولااة  اانا القاارار. 
 ،2035عااام ال مااا حلااولولي الاتحاااد البرلماااني الااد فيماان قباال منتاادى البرلمااانيين الشااباب  لشاابابلالمقااترح 
لمائااة با 45و ،40الااان دون ساا بالمائااة 35و ،ساانة 30 الااا ساان دون يينلمائااة ماان البرلمااانبا 15يكااون حياا  

 .45 الا دون سن
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 الشباب المؤتمر العالمي الخامس للبلمانيين
 تعزيز الاستدامة وحماية مصالح الأجيال القادمة

 2018ديسمب كانون الأول/   15و  14 ،أذربيجان ،باكو
 

 تاميةالخوثيقة ال
 

 ،عضو البرلمان )أذربيجان( ،المشاركون  السيد س. إسماعيلو  نالمقررو  .1
 اني الدوليد البرلملاتحاارئيس مجلس البرلمانات الشباب في  ،عضو البرلمان )أوغندا( ،والسيد  م. أوسورو 

 

في حين أن  ، وجودنا له خلاأن فليقُال ،والعديد من الأجيال فيما بعد ،مائة سنة من الآن ،خمسين ،"عشرة
أنه في  لفليقُا ،نسانيةإإرادة  ة وقوةومع حري ،الحكمة ثراءمع  ،مع الامتياز والموقف ،الموهبة بالذكاء والبصيرة

 ".لاً سنحدث فرقاً ضئي ،ربما فقط ،وربما ، واجبنا أتممنا ، وجودنا خلال ،ناوقت
 

في الماااؤتمر العاااالمي للاتحااااد  ا  بلاااد 43اجتمعاااوا في باكاااو مااان  ،مااانهم مااان النسااااء بالمائاااة 36 ،شاااابا   ا  يااابرلمان 130 ،نحااان
إلينااااا ممثلااااون عاااان حكومااااة  ساااانة. انضاااام   37.7رنا اعمااااأالبرلماااااني الاااادولي الخااااامس للبرلمااااانيين الشااااباب. كااااان متوسااااط 

طاااع لأكاديميااة والقاالأوساااط بالإعااا ة إلى ممثلااين عاان المنظمااات الدوليااة ومنظمااات الشااباب والبرلمااانات و  ،أذربيجااان
  ي.ل المستقبلعن الجيوالسابقين الحاليين  الحكوميين ثلاثة من المسؤولين ا  أيض بينناالخاص. وكان 

 

ماال لمتخااذ  وطاارق عالقاارارات ت انواجااه تحااد ت  لقتهااا الأجيااال السااابقة لنااا. وقااد أد   ،بصاافتنا برلمااانيين شااباب ،نحان
 -جياال القادمااة والأ -ن نحااالأشاياء إلى تادهور بي ااي وأذااط إنتااا  واساتهلاك غاير مسااتدامة قبال أن نولااد. وماا ذلا  

   عليهم إ لاح الضرر.الذين يتعين  
 

ماان يتبااا أ ضاال حااالا  ممااا نحاان عليااه اليااوم. الأجيااال  أطفالنااا وأحفااادنا وكاال   تقااا علاال عاتقنااا مسااؤولية التأكااد ماان أن  
هاذا هاو الظلام وا زيماة  ما تكون قريباة النظار. خذ بها القرارات غالبا  الطريقة التي تت    إن   ،القادمة  ا حقوق. وما ذل 
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جيل آ ر لكي يتصر . انتهال وقات وببساطة لا يمكننا انتظار  ،كوكبنا علل حا ة ا اوية  . إن  علل حد  سواء الذاتية
 الكلام.

 

جياال مان أكه بعاد سابعة الاذ  ساتتر  لقد أشدنا في مباحثاتنا بمبدأ الجيل السابا  ينبغي أن تدرس المداولات الياوم الأثار
الجاة اياة البي اة ومعا ن لحم مهم بشكل  اص عند النظر في إجاراءات لإنقااذ كوكبناا. الجهاود المبذولاة حاىا ن. هذا 

نااا مااا  لنااا ن  أ إلا   ،اق باريااسقياالأ اتفااالااة بمااا  يااه الكفايااة. علاال الاارغم ماان تح المنااا. لم تكاان  ع  الأنشااطة المؤديااة إلى تغااير  
لاهاهاات ساو  اعكاس هاذ  في العمال و  الا فااقذ العام الماعي.  ار  المسار. ا دادت انبعاثات الكربون لدينا من

  لاح.للإ وغير قابليسبا عرر لا رجعة  يه 
 

البحاا   كمااا أن    ،  معااهوالتكي اا ماان الكربااون نحتااا  إلى منااا. ماان التغيااير. هناااك حاجااة إلى الحااد   ،بالنساابة لتغااير المنااا.
قاااد ليعااار  الحااادود.  ناااا. لا المتغاااير   ولية مشاااتركة حيااا  أن  والتكنولوجياااا والابتكاااار  اااا مفتااااح هاااذا الأمااار. هاااذ  مساااؤ 

عان نقال  لا غاى ،. ولاذل ل الجميااهذ  الحلول المبتكر  تحتا  إلى المشاركة عبر الحدود وأن تكون في متناو  ناقشنا أن  
 بالنسااابة للنااااس الأ طاااار الحاااروب والصاااراعات هاااي أكااابر إنالتكنولوجياااا ومشااااركة الممارساااات الجياااد  والااادعم التقااا .

نعون من ا مال والسالامة.  التعليم والعلو ول إلىوالبي ة. يد ا الكثير من الشباب ثمنا  باهظا  في حالات النزاع عندما يمم
لسالام بنااء افي  بايرا  ك  دورا   ل  سار  الأجياال. يلعاا الشابابنا لا نستطيا تحم  يجا أن تتوق  مثل هذ  الحالات لأن  

 والاستدامة وينبغي إشراكهم وتمكينهم من القيام بذل .
 

سااتري  تلكاار  الأرعااية لطبيعااة واأمثلااة للحكمااة ا ليااة الااتي تاادعو إلى تخصاايي وقاات لااترك الحيااا  وا ا  لقااد اسااتلهمنا أيضاا
 من النشاط البشر  علل الأقل لبضا ساعات مر  في السنة.

 

 ل  ذبما في  ،لحماية البي ة بشكل أ ضل للأجيال القادمةدنا إجراءات إعا ية حد   ،في باكو
 

 إ ضااعو  ،وننبعااثات الكربالا ثمانمثال وعاا  ، المنا. من  الال التشاريعاتدعم تنفيذ اتفاق باريس بشأن تغير       -
 ؛بها تدلالتزامات الوطنية والدولية التي تعه  للمساءلة عن احكوماتنا 

 و ؛نات  والال   د  المبما في ذل  من   ،د  بشكل أ ضلالطاقات المتجد   اعتماد قوانين وسياسات لتعزيز    -
تمااا والأمااة والأساار  والمج والشااعا كااإجراء مطلااوب علاال جميااا المسااتو ت باادءا  ماان الفااردة  ااانعي السياساا تنبيااه    -

 لبي ة.باب من أجل الشانيين اوالعالم ككل. كما ندعو الاتحاد البرلماني الدولي للنظر في إنشاء شبكة من البرلم
 

 ،د أمناااء علااال ماااواردناك. نحااان مجااار  سااتهلانتاااا  والالإحمايااة البي اااة جنبااا  إلى جناااا ماااا تقاادنم ذااااذ  مساااؤولة أكثاار عااان ا
 ،12رقاام  هااد  التنميااة المسااتدامة و ا ااة ،(SDGs)ماان أجيالنااا المسااتقبلية. أهاادا  التنميااة المسااتدامة واسااتعار ا
اا في انسااجام تام   ناااوقف ،لإرساااء هااذ  الجهااود. في باكااو ا  إطااار تقاادم لنااا  دنا بالعماال ماان أجاال تحقياالأ أهاادا  التنميااة وتعه 
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وسااائل مفيااد   ،ومجموعااة أدوات التقياايم الااذاي ،مثاال لجااان أهاادا  التنميااة المسااتدامة ،ا ليااات البرلمانيااة المسااتدامة. تعااد  
 .هاوتعزيز  لتنسيلأ جهودنا

 

ات لأغذياااة والمنتجااازياااد مااان اويرتبطاااان بقاااو  بشاااباب الياااوم   بينماااا اتاااا  الشاااباب إلى الميتشااااب  الاساااتهلاك والإنتاااا  
ليناااا يجاااا ع ،وماااا ذلااا  ؛ة ذطياااةبالفعااال بنقلااا باااا أذااااط الإنتاااا . نحااان نعلااام أن العقلياااات تمااار  أن تت   لا باااد   ،المساااتدامة
والاتي  ،تزيال النفاا ت ل أوقل  ت ،مسؤولية ل. لتحقيلأ اقتصادات أكثرالشباب أن نعمل علل تسريا هذا التحو   البرلمانيين

 اتفقنا علل  ،تكون أكثر دائرية بتفضيل إعاد  الاستخدام وإعاد  التدوير
 

ع و  وتعزيااز التناا ،يااا يااة ومااوارد الموتحسااين حمايااة الحيااا  البر  ،ماان اسااتهلاك الطاقااة التشااريا واعتماااد سياسااات للحااد        -
 ؛بما في ذل  عن طريلأ  راعة الأشجار ،البيولوجي علل كوكبنا

في ذلاااا   بمااااا ،الاسااااتدامة الدولااااة لأهاااادا  التنميااااة المسااااتدامة والاسااااتثمار في مشاااااريا مااااوا ناتفي  بنااااودعاااامان      -
 ؛البحوث والتكنولوجيا

لا  ،ةلاساااتيكيم الماااواد البوالقضااااء علااال اساااتخدا ،اتخااااذ إجاااراء تشاااريعي للتخفيااا  مااان الاساااتغلال المفااارط للماااوارد    -
 وحقائا البلاستي ذات الاستخدام الوحيد سيما المواد البلاستيكية 

 ؛التعويضاتو ل الإعانات بما في ذل  من  لا ،تشجيا الحوا ز لممارسات الاستهلاك والإنتا  الأكثر مسؤولية    -
اد  نتجااات قابلااة لإعااتحويلهااا إلى مو  ،-نفااا ت اااااوماان الناحيااة المثاليااة  فر-لنفااا ت لالااة مشاااريا الإدار  الفع  دعاام    -

 .الاستخدام والطاقة
 

ي مان خدام الماوارد هاي تناا واساتبواحد  من أكثر الطرق  عالية لتحويال النمااذ  الاتي ترتكاز علال كيفياة تفكايرنا في إن 
طنين الأكثااار ل الماااواعلااا ا  بااال أيضااا ، ااالال التعلااايم. لا يقتصااار التعلااايم علااال إعاااداد الأشاااخاص الأكثااار ذكااااء   حساااا

 ة.واطنة العالميدامة والمز بشكل أكبر علل التنمية المست. لقد طالبنا بالتعليم الذ  يرك  ة  مسؤولية  اجتماعي
 

لإعاا ة ين الجنساين. بالمسااوا  بايجاا أن يكاون التعلايم متاحاا  للجمياا. إناه الاتر ق للفقار وعادم ا ،أولا  وقبل كل شيء
دراسية والمان  تعللأ بالمن  اليمة  يما أكثر  را موا نةبدعم وعا  ا  قمنا أيض ،اني والإلزامي للجمياإلى تو ير التعليم المج

 علال نادك اعلايم. لقاد أملهاا التحيا  يمكان للجمياا الاساتفاد  مان الثماار الاتي يمكان أن ا ،والقروض الطلابية العادلة
 ذايلتطاوير الال يضاا  أولكان  ،عمالالتعليم ما التغيرات في سوق ال  للجميا حى يتكي   يلحيااأ ية تو ير  رص التعلم 

  . فردلا
 

. ساام حقاااائلأ تكنولوجياااة ساااريعة التغاااير  عامااال أساساااي لتحقياالأ الا دهاااار للأجياااال القادماااة في عاااالم يت   التعلاايم هاااو أيضاااا  
 -ولا يجاااا عليناااا  -ا لا يمكننااا ،التطاااورات التكنولوجياااة تحااارك الصااافائ  التكتونياااة للعمااال تحااات أقااادامنا. وماااا ذلااا 
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إلى عادم  ا  التقادم في التكنولوجياا قاد أدى دائما لأن   ،  بدلا  مان ذلا يجا علينا التكي   ؛الخو  من الابتكار البشر 
 .استقرار الوعا الراهن

 

قبل. ل وظاائ  المساتباب من أجالش وأن تعد   استشرا يةيجا أن تكون المناهج الدراسية  ،من المراحل المبكر  للمدرسة
 لا ة الاتييات الرئيسال الكفااءز تعليمناا علالا يتعللأ الأمر  قط بماا نتعلماه ولكان كيا  ناتعلم. يجاا أن يرك ا ،وما ذل 

محااو و  ،لتفكااير النقااد وا ،عمااالور د  الأ ،والإبااداع ،غااير التقليااد مثاال التفكااير  ،تسااتطيا التقنيااات الحديثااة تكرارهااا
 تصالات.علل المهارات الشخصية مثل العمل الجماعي والا ا  ز أيضالأمية الرقمية. يجا أن يرك  

 

 قترحنا اقد   ،ل تحدي  مدارسنا. للقيام بذ ا  يمكننا أيض ،إذا قمنا بتحدي  هواتفنا الذكية كل عامين
 

 ؛الحكومات انية  اسبةواستخدام أدوات الرقابة البرلم وموا ناتناإعطاء الأولوية للتعليم في تخطيطنا     -
 ؛ فض الإنفاق العسكر  لصالح الاستثمارات في تمكين الشباب ور ا  الناس    -
 ؛لتقليديةا م البرامج والذ  سيتجاو  في يوم من الأ ،عبر الإنترنت عظمالاستعداد للتحول نحو تعليم أ    -
 (STEM).عاياتوالر ا ندساة و بما في ذل  العلاوم والتكنولوجياا  ،مهارات المستقبل  تعزيز التعليم الذ  يعز      -

 و ؛لمجالاتفي هذ  ا الشابات علل قدم المساوا النساء كما يجا مضاعفة الجهود من أجل تمثيل الفتيات و 
 لصناعية.ابما في ذل  من  لال نظم التلمذ   ،ما الصناعة ناوجامعات ناربط أ ضل بين مدارس   -

 

ا ون مؤسسااااتنكاااغالباااا  ماااا ت  العمااال اللائااالأ.يريجاااا أن تقاااترن بتاااو  ،ولكاااي تكاااون الاساااتثمارات في التعلااايم مفياااد  حقاااا  
 ،لرابعااةاثااور  الصااناعية ن في ال  مااا ساارعة التغيااير في العااالم الصااناعي والاقتصاااد . نحااالسياسااية بطي ااة جاادا  في التكي اا

ولوجياا ه أم لا. التكنلاستعدين مسواء كنا  ،ويجا أن تكون دولنا ومؤسساتنا أكثر مرونة في كيفية إعداد  التغيير قادم
 لجغرا ية.غرا ية وابما في ذل  التحولات الديمو  ،أ رى محركاتولكن هناك  ،غط كبير من أجل التغييراهي ع

 

ة ثلاثياة الأبعااد. في غضاون والطباعا ،والأتمتاة ،(AI)لا اطناعيبماا في ذلا  عوامال مثال الاذكاء ا ،الوظائ  عزل سيتم  
 ار جدياد  متاحاةنا بأدو وعماال المصاا ،وا اسابين ،سايتم اساتبدال وظاائ  الملاياين مان الماوظفين ،خمس سنوات  قط

. إن وتر والروبااوتات  الكمبيااوالناااس لتصااميم وبناااء أجهااز  ،والمتخصصااين في مجااال الااذكاء الا ااطناعي ، للااي البيااانات
 ت البيضااء الاتيالياقاا أعماال ذو  بال هاي أيضاا   ،الوظائ  الاتي تتعارض لخطار الانقاراض ليسات مجارد وظاائ  روتينياة

 . لاتبا استبدا اه لا يمكن يعتقد عاد  أن  
 

اا في الحاال  يكماان  ن إعاااد  لااة جماعيااة ولكاابل لاايس بطا . المسااتقبليااة للتكي اااقتصاااداتنا تتساام بالمرونااة والقا د ماان أن  التأك 
 انتشار شامل. الخطوات الملموسة التي يمكننا اتخاذها لتسهيل ذل  هي 

 

 ؛يات ظصصةآل عبراص تكنولوجية أ ضل في بلداننا من  لال ربط البرلمانات لدينا بالقطاع الخ مسارات     -
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لى ساااير الانتقاااال إ والأسااارع لتيبماااا في ذلااا  بااارامج التااادريا المهااا  الأكثااار اساااتهدا ا   ،تعزياااز الاااتعلم مااادى الحياااا      -
 ؛وظائ  جديد 

ن  ضالا  عا ،قاليةن بمرحلة انتو عمان المرونة في أنظمة الضمان الاجتماعي وأنظمة سوق العمل لأول   الذين يمر      -
 ؛ة المتنقلةوالمهن ،والعمل الحر ،بعد علل سبيل المثال من  لال العمل عن ،المرونة في ترتيبات العمل

المنشاتت  ذلا  فيبماا  ،الابرامجو مان  الال المان  والقاروض  ،تعزيز الاقتصادات الرقمياة والابتكاار ور د  الأعماال    -
 .الصاعد 

 

ولاذل  نثا   قرار لادينا.في عمليات  نا الها ومصالح يجا دمج احتياجات الأجيال القادمة ،لتحقيلأ هذ  الأهدا 
يااات نشاااء وتقويااة آلماال في إعلاال ا ليااات المنشااأ  في عاادد ماان البلاادان الااتي تعماال بمثابااة حااراس للأجيااال القادمااة وأ

وماااا م النااااس حك ونربطاااي نن الاااذيمماثلاااة في بلاااداننا. وتشااامل هاااذ  اللجاااان البرلمانياااة أو الاااوكلاء المساااتقلين في البرلماااا
الم المظااا نااااءوأم ،تة الحساااابالمكاتاااا مراجعااا ذلااا  أيضاااا   اماااات. ويمتاااد  في تنفياااذ الالتز  االحكوماااة علااال أدائهااا ونوااساااب

جاااااراء تشااااامل  إ ويمكااااان أن ،واساااااعة تضااااامن الو اااااول والشااااافا ية بمهااااااموالمفوعاااااين. يجاااااا أن تتمتاااااا هاااااذ  ا لياااااات 
لبرلماانات المساتقبل ماا ا ورباط ،يةوالمشاركة في الدعو  البرلمانية والتشاريع ،وتسهيل الالتماسات والشكاوى ،التحقيقات

ب  برلمانياة للشاباللجاان المن  لال العمل كمؤسسات  كرية. كما سالطنا الضاوء علال منتاد ت البرلماانيين الشاباب وا
 .مهامهاكتليات يمكن أن تشمل أجيال المستقبل في 

 

 يونلبرلمااانا ،بتكاار . نحاانالحلااول المو هااا الشااجاعة والتعاااون ويتطلااا حل   ، طااير  المشاااكل العالميااة الااتي نواجههااا جميعااا   إن  
لحصااول علاال اتااا  إلى لإحااداث  اارق نح ،نااا علاال مسااتوى هااذ  المهمااة. ومااا ذلاا أكاادنا أاارأ  في باكااو أن   ،الشااباب

ساانة لاايس   30ل أعمااارهم عاان العااالم الااذين تقاا برلمااانييماان  بالمائااة 2.2مقعااد في طاولااة  اانا القاارار. إن وجااود نساابة 
تمثياال  د أهاادا ؤي اان  إننااا ،ولااذل  العدالااة والحاجااة إلى حلااول إبداعيااة أن يااتم إدراجنااا بالكاماال.. تتطلااا تقريبااا   كا يااا  

مان أعضااء البرلماان  لمائاةبا 15كون يحي   ،الشباب التي اقترحها منتدى البرلمانيين الشباب في الاتحاد البرلماني الدولي
 .45ا ال ن  سدون  بالمائة 45و ،40الا  دون سن   بالمائة 35و ،2035سنة حلول عام  30 الا سن   دون

 

يااا أ ااحاب يلأ بااين جمهناااك حاجااة إلى جميااا الأيااد  علاال سااط  الساافينة ويجااا تسااهيل التنساا ،في التحلياال النهااائي
دني والأوساااط تمااا المااة همااا الناااس والمؤسسااات معااا . سااو  نعماال مااا منظمااات المجالمصاالحة. البرلمااانات هااي منص اا

ن ماا ا  يكونااوا جاازء رياادون أنوالحكومااات ا ليااة وجميااا أ ااحاب المصاالحة ا  اارين الااذين ي الأكاديميااة والقطاااع الخاااص
كااي تنااا للجميااا ل مجتمعاإنشاااء المساااحة اللا مااة في ا  يمكننااا أيضاا ،حااى لا نااترك أ  شااخي وراءنا ،الحاال. ومااا ذلاا 

 شارك.ي
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ال ومصاالح الأجيا اياة حقاوقحم  اإن   ،لاةعملنا يكمن في ربط الجهات المكونة  لياة مؤسساات الدو  وعلل الرغم من أن  
 بممارسااتنا ا  يضاأذا يتعلالأ ها  اإن   ،الوقات قاد حاان للعمال ة شخصاية. عنادما نقاول أن  هي أيضا  مهم   هاوتعزيز القادمة 

. نحتاا   قاط ا  مضااعف ا  ا تأثاير ثالنلمن يمكن أن يكو  ،اليومية. يبدأ التغيير ما كل واحد منا. كقاد  المجتما وذاذ  القدو 
ا مغاازى. ن تحاادث  رقااا  ذيمكاان أ ةه حااى الخطااوات الصااغير  في حياتنااا اليومي ااإلى النظاار في مباادأ الجياال السااابا لفهاام أن اا

لبرلماااني اناادعو الاتحاااد  ،ة. كإيماااء  ملموسااة وبساايطكوكبنااا  مسااتقبل أيضااا   باال  حسااا أياادينا في البشاارية مسااتقبل لاايس
 في وثائقه.  قطواستخدام الورق المعاد تدوير   ،الورق استخدام ترشيدله نحو الدولي لموا لة تحو  

 

ون كاايول هااذا لشاابابالمااانيين ونعاارب عاان شااكرنا للجمعيااة الوطنيااة لأذربيجااان لاستضااا تها المااؤتمر العااالمي الخااامس للبر 
 .وقت العمل ا ن انح ،للأجيال القادمة. لقد انتهل وقت الكلام ة لتحقيلأ حيا  أكثر ا دهارا  بمثابة منص  
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On 14 and 15 December 2018, the National Assembly of Azerbaijan and the IPU held 
the Fifth Global Conference of Young Parliamentarians on Promoting sustainability, 
protecting the interests of future generations. It brought together 130 young MPs, 36 per 
cent of whom were women, from 43 countries. Their average age was 38, and they were 
joined by representatives from international and youth organizations, academia, and the 
private sector. Current and former State officials also took part. 
 

The Conference was anchored on an aspiration to do politics differently by looking at the 
impact of political decisions seven generations from now. It focused on three sub-topics: 
environmental protection, sustainable consumption and production, and youth 
empowerment through education and work. 
 

The young MPs declared that the time for talk was over when it came to environmental 
protection and climate change. They stressed the urgency of supporting the 
implementation of the Paris Agreement through legislation and by holding governments 
to account for commitments made.  
 

They also discussed innovative solutions to deliver more responsible models of 
production and consumption. This included legislation to mitigate over-exploitation of 
resources and eliminate the use of single-use plastics. Measures to reduce energy 
consumption and better protect wildlife, water, and biodiversity were also proposed. 
 

The young MPs also called for education accessible to all and fit for jobs of the future. 
Greater focus on education in science, technology, engineering and mathematics was 
proposed, as well as on soft skills, such as teamwork, creativity, and innovative thinking. 
 

Deliberating on the future of work, the young MPs agreed that the solution to quickly 
advancing technologies was not fear, but rather greater agility. To better take into 
account advances in areas like artificial intelligence and automation, young MPs 
proposed better monitoring of technological trends by parliaments and support for 
life-long training.  
 

The young MPs also stressed the need for the rights and interests of future generations 
to be integrated into decision-making processes. They commended mechanisms, such 
as parliamentary committees on the future and future generation commissioners, and 
called for their continued establishment and strengthening.  
 

Serving as the platform for the launch of the IPU 2018 Report on Youth participation in 
national parliaments, the Conference asserted that the best way for youth to contribute 
to innovative solutions was to have a seat at the decision-making table. They, therefore, 
called for greater representation of young people and endorsed the targets for youth 
representation proposed by the Forum of Young Parliamentarians of the IPU so that by 
2035, 15 per cent of MPs would be under 30 years of age, 35 per cent under 40, and 
45 per cent under 45.   
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Outcome Document 
 

Co-Rapporteurs: Mr. S. Ismayilov, Member of Parliament (Azerbaijan), and Ms. M. Osoru, 
Member of Parliament (Uganda), President of the Board of Young Parliamentarians of the IPU 

 
“Ten, fifty, a hundred years from now, and many generations hereafter, let it be said that 
during our watch, while gifted with intelligence and insight, with privilege and position,  
with the wealth of wisdom, and with freedom and power of the human will, let it be said  

that in our time, during our watch, we did our share, and maybe, just maybe,  
we will make a little difference.” 

 
We, 130 young parliamentarians, 36 per cent of whom are women, came together in Baku from 
43 countries for the Fifth IPU Global Conference of Young Parliamentarians. Our average age was 
37.7 years. We were joined by representatives of the Government of Azerbaijan, as well as 
representatives from international organizations, youth organizations and parliaments, academia, 
and the private sector. Three current and former State future generation officials were also among 
us.  
 
As young parliamentarians, we face challenges created by the generations before us. The 
decisions taken and ways of doing things have resulted in environmental degradation and 
unsustainable production and consumption patterns well before we were born. Yet we are the ones 
– and future generations – who have to repair the damage.  
 
We have a responsibility to ensure that our children, grandchildren and all those who will follow are 
better off than we are today. Future generations have rights. However, the way decisions are made 
is too often near-sighted.  This is both unjust and self-defeating. Our planet is on the brink, and we 
simply cannot wait for another generation to act. The time for talk is over. 
 
In our discussions we praised the seven-generation principle: that deliberations today should 
consider the impact that they will have seven generations from now. This is especially important 
when considering actions to save our planet. Efforts made so far to protect the environment and 
address activities leading to climate change have not been sufficiently effective. Despite the 
achievement of the Paris Agreement, we are still off-track. Our carbon emissions have increased 
since last year. Failure to act and reverse these trends will cause irreversible and irreparable 
damage.   
 
For climate change, we need a climate of change. Carbon reduction and adaptation is needed, and 
research, technology and innovation are key to this.  This is a shared responsibility as climate 
change knows no borders. We discussed that these innovative solutions need to be shared across 
borders and accessible to everyone. Technology transfers, sharing of good practices and technical 
support are therefore indispensable.  Wars and conflicts are one the greatest dangers for people 
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and the environment. Too many young people are paying a high price in situations of conflict when 
they are prevented from accessing education, employment and safety. Such situations must stop 
as we cannot afford to have lost generations. Youth have a great role to play in peace building and 
sustainability and should be engaged and empowered to do so. 
 
We were also inspired by examples of local wisdom that calls for dedicating time to let life, nature 
and the planet take a rest from human activity at least for a few hours once a year.  
 
In Baku, we identified additional actions to better protect the environment for future generations, 
including: 
 

- Support the implementation of the Paris Agreement on climate change through legislation, 
such as putting a price on carbon emissions, and hold our governments to account for national 
and international commitments made;  

- Adopt laws and policies to better promote renewable energies, including through increased 
budgets; and 

- Sensitize policy-makers and the people as action is required at all levels starting from the 
individual, the family, the community, the nation and the world as a whole. We also call on the 
IPU to consider establishing a network of young parliamentarians for the environment. 

 
Protecting the environment goes hand- in- hand with delivering more responsible models of 
production and consumption. We are mere custodians of our resources, borrowing them from our 
future generations. The Sustainable Development goals (SDGs), in particular SDG 12, give us a 
framework in which to anchor these efforts. In Baku, we stood in unison and pledged to act for the 
achievement of the SDGs. Parliamentary mechanisms such as committees on the SDGs and self-
assessment toolkits, are useful ways to coordinate and enhance our efforts.  
 
Consumption and production are interwoven and they relate strongly to today’s youth: as young 
people demand more sustainable foods and products, production patterns are bound to follow. We 
know that mentalities are already undergoing a paradigm shift; however, we young MPs must act to 
accelerate this transition. To achieve economies that are more responsible, that reduce or 
eliminate waste, and that are more circular by favouring re-use and recycling, we agreed to: 
 

- Legislate and adopt policies to reduce energy consumption, better protect wildlife and water 
resources, and  strengthen biodiversity on our planet, including by planting trees; 

- Ensure lines in State budgets for the SDGs and invest in sustainability projects, including for 
research and technology; 

- Take legislative action to mitigate over-exploitation of resources, and eliminate the use of 
plastics, especially single-use plastics and plastic bags; 

- Promote incentives for more responsible consumption and production practices, including 
through subsidies and compensation; and  

- Support effective waste – and ideally zero-waste – management projects, and their 
transformation into reusable products and energy.  

 
One of the most effective ways of shifting the paradigms underpinning how we think about our 
environment and use of resources is through education. Education is not only about grooming 
smarter people, but also more socially responsible citizens. We called for education that is more 
focused on sustainable development and global citizenship. 
 
First and foremost, education must be accessible to everyone. It is an antidote for poverty and 
gender inequality. In addition to free and compulsory education for all, we also supported more 
robust budgeting for scholarships, grants, and fair student loans, so that all can benefit from the 
fruits that education can bear. We insisted on the importance of providing life-learning opportunities 
for all so that education adapts to job market changes but also to individuals’ self-development. 
 
Education is also key to prosperity for future generations in a world with rapidly changing 
technological realities. Technological advancements are moving the tectonic plates of work 
beneath our feet. However, we cannot – and must not – fear human innovation; we must rather 
adapt, for advancements in technology have always destabilized the status quo.   
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From the earliest stages of school, curricula should be forward-looking and prepare young people 
for the jobs of the future. However, it is not only about what we learn but how we learn. Our 
education should focus on key competencies that modern technologies cannot replicate, such as 
out-of-the-box thinking, creativity, entrepreneurship, critical thinking and digital media literacy. It 
should also focus on soft skills like teamwork and communications.  
 
If we update our smartphones every couple of years, we can also update our schools. To do this, 
we proposed to: 
 

- Prioritize education in our planning and budgets and use parliamentary oversight tools to hold 
governments to account;  

- Decrease military spending in favour of investments in youth empowerment and people’s well-
being; 

- Prepare for the shift towards greater online education, which will one day overtake traditional 
programmes;  

- Promote education that strengthens the skills of the future, including science, technology, 
engineering and mathematics (STEM). Efforts must also be redoubled for girls and young 
women to be equally represented in these fields; and  

- Better link our schools and universities with industry, including through apprenticeship 
systems.  

 
For investments in education to be truly useful, they need to be coupled with the availability of 
decent work. Too often, our political institutions are too slow to adapt to the speed of change in the 
industrial and economic world. We are in the fourth industrial revolution and our countries and 
institutions need to be more agile in how they prepare: change is coming, whether we’re ready for it 
or not. Technology is one big pressure for change, but there are other drivers, including 
demographic and geographic transitions.  
 
Jobs will be displaced, including due to factors like artificial intelligence (AI), automation, and 3D 
printing. In only five years, tens of millions of data entry clerks, accountants, and factory workers 
will have their roles replaced with new available jobs for data analysts, AI and machine learning 
specialists, and people to design and build computers and robots. The jobs that are at risk of being 
extinct are not just routine jobs, but also white-collar work traditionally believed to be irreplaceable 
by machines.  
 
The solution is to ensure that our economies are nimble and adaptable. The future is not mass 
unemployment but mass redeployment. Concrete steps we can take to facilitate this are: 
 

- Better track technological trends in our countries by connecting our parliaments to the private 
sector through dedicated mechanisms; 

- Promote life-long learning, including more targeted and faster vocational training programmes 
to facilitate the transition to new jobs;  

- Ensure flexibility in social security systems and labour market regulations for those in 
transition, as well as flexibility in working arrangements, for example through remote working, 
freelancing, and the gig economy;  

- Promote digital economies, innovation and entrepreneurship, through grants, loans, and 
programmes, including for start-ups. 

 
To achieve these objectives, the needs and interests of future generations need to be integrated 
into our decision-making processes. We therefore commend mechanisms created in a number of 
countries that serve as guardians for future generations and hope to create and strengthen similar 
ones in our own countries. These include parliamentary committees or independent agents of 
parliament that link people to their governments and hold government to account for their 
performance in implementing commitments. These also extend to audit offices, ombudspeople and 
commissioners. These mechanisms should have a broad mandate that ensures accessibility and 
transparency, and can include: conducting investigations, facilitating petitions and complaints, 
engaging in parliamentary and legislative advocacy, and linking the future with parliaments by 
serving as think-tanks.  We also highlighted forums of young parliamentarians and youth 
parliamentary committees as mechanisms that can incorporate future generations into their 
mandate. 
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The global problems we all face are grave, and solving them requires courage, cooperation, and 
innovative solutions. We, young MPs, boldly asserted in Baku that we are up to this task. However, 
to make a difference we need to have a seat at the decision-making table. Having 2.2 per cent of 
the world’s MPs under 30 years of age is not nearly sufficient. Justice and the need for creative 
solutions demand that we be fully included. We, therefore, endorse the targets for youth 
representation proposed by the Forum of Young Parliamentarians of the IPU so that by 2035, 
15 per cent of MPs are under 30 years of age, 35 per cent under 40, and 45 per cent under 45.   
 
In the final analysis, all hands on deck are needed and coordination between all stakeholders must 
be facilitated. Parliaments are a platform that brings people and institutions together. We will work 
with civil society organizations, academia, the private sector, local governments and all other 
stakeholders who want to be part of the solution. However, to not leave anyone behind, we can 
also create the space needed in our communities for all to participate.  
 
Although our work is to link constituents to the machinery of State institutions, protecting and 
promoting the rights and interests of future generations is also a personal mission. When we say it 
is time to act, this also pertains to our day-to-day practices. Change starts with each and every one 
of us. As community leaders and role models, our example can have a ripple effect. We only need 
to look at the seven-generation principle to understand that even small steps in our daily lives can 
make a meaningful difference. The future of not just humankind, but our planet, is in our hands. As 
a concrete and simple gesture, we call on the IPU to continue its shift towards becoming paper 
smart, and to use only recycled paper in its documentation.  
 
We express our thanks to the National Assembly of Azerbaijan for hosting this Fifth Global 
Conference of Young Parliamentarians and for serving as a platform towards a more prosperous 
life for future generations. The time to talk is over, the time to act is now.   

 


